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Darłowo, dnia 30 października 2024 roku 
 
BR.0002.14.2024   
 

Protokół Nr 9/2024 

z IX sesji IX kadencji Rady Gminy Darłowo 

z dnia 30 października 2024 roku 

pod przewodnictwem Pani Justyna Osses 

  Przewodniczącej Rady Gminy Darłowo 
Sesja odbyła się w sali konferencyjnej Urzędu Gminy Darłowo. 
Przewodnicząca rozpoczęła obrady sesji o godzinie 1000, a zakończył o godzinie 1145. 
 

/Lista obecności Radnych na posiedzeniu IX sesji Rady Gminy Darłowo IX kadencji w dniu 30 października  2024 
roku stanowi załącznik nr 1 do niniejszego protokołu/ 

Na ustawowy stan 15 Radnych w chwili rozpoczęcia w sesji uczestniczyło 14 Radnych, co 
stanowi kworum pozwalające na podejmowanie prawomocnych uchwał. 

 
Przewodnicząca powitała obecnych na sesji Sołtysów Sołectw Gminy Darłowo.   
/Lista obecności Sołtysów Sołectw Gminy Darłowo stanowi załącznik Nr 2 do niniejszego protokołu/ 
 

Pan Radosław Głażewski – Wójt Gminy Darłowo; 
Ponadto w sesji udział wzięli: 

Pani Izabela Sielska – Zastępca Wójta Gminy Darłowo; 
Pani Violetta Kolanek – Skarbnik Gminy Darłowo; 
Pani Anna Zatorska – Kierownik Gminnego Ośrodka Pomocy Społecznej w Darłowie; 
Pan Maciej Jabłoński – Radca Prawny; 
Pan Tomasz Gondek – Prezes Gminny Zakład Użyteczności Publicznej Krupach Spółka z o.o. 
Pan Rafał Kunysz – Kierownik Referatu Inwestycji, Infrastruktury Technicznej i Gospodarki 
Przestrzennej; 
Pani Halina Przybysławska – Przewodnicząca Rady Seniorów; 
Pani Joanna Noworolnik- Nauczycielka Szkoły Podstawowej im. Ludzi Morza w Kopnicy 
/Lista obecności zaproszonych gości stanowi załącznik Nr 3 do niniejszego protokołu/ 
 

Pani Justyna Osses Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo przystąpiła do powołania 
sekretarza obrad dzisiejszej sesji. 
Na Sekretarza obrad powołano Radnego Wiesława Moskwę
W głosowaniu wzięło udział 14 Radnych, głosując: 

. 

13 głosów za, 
0 głosów przeciw, 
1 głos wstrzymujący (radny Wiesław Moskwa) 
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Przewodnicząca powołała na protokolantkę panią Renatę Lipicz. 
 

Ustalenie  porządku obrad. 
Ad.2.  

 
Przewodnicząca przypomniała, że proponowany porządek obrad radni otrzymali wraz                    

z zawiadomieniami na dzisiejszą sesję.   
Przewodnicząca poinformowała ,że przed sesją na podstawie art. 20 ust. 5 ustawy 

samorządzie gminnym otrzymała wniosek Komisji Skarg, Wniosków i Petycji o wprowadzenie 
do porządku obrad uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji .  
/Proponowany porządek obrad radni otrzymali wraz z zawiadomieniami na IX Sesję Rady Gminy Darłowo. 
Porządek obrad wraz z zawiadomieniem stanowi załącznik nr 4 do niniejszego protokołu/ 
Wniosek Formalny Komisji Skarg, o wprowadzenie projektu uchwały w sprawie rozpatrzenia  petycji do porządku 
obrad stanowi załącznik nr 5 do niniejszego protokołu/  
 
Przewodnicząca Rady zapytała czy są wnioski do porządku obrad?  
Nikt wniosków nie zgłosił.  
 
Następnie przystąpiono do głosowania nad wprowadzeniem zmian do  proponowanego 
porządku: 
 
W głosowaniu udział wzięło 14 radnych głosując: 
14 głosów za przyjęciem porządku obrad sesji  
0 głosów przeciw,  
0 głosów wstrzymujących.  
Przewodnicząca  na podstawie wyników głosowania stwierdziła, że projekt uchwały został 
wprowadzony do porządku obrad. 
 
Przewodnicząca przedstawiła porządek obrad po przyjętych zmianach: 
  

Podjęcie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji. Druk Nr 11/2024IX  
Punkt 22 otrzymuje brzmienie: 

 

Wolne wnioski i zapytania 
Punkt 23  

 

Zamknięcie obrad 
Punkt 24  

 
Na tym punkt zakończono. 
 
Następnie przystąpiono do głosowania nad przyjęciem proponowanego porządku wraz ze 
zgłoszonymi zmianami.  
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W głosowaniu udział wzięło 14 radnych głosując: 
14 głosów za przyjęciem porządku obrad sesji  
0 głosów przeciw,  
0 głosów wstrzymujących.  
Na podstawie wyników głosowania porządek obrad został przyjęty wraz ze zgłoszonymi 
zmianami. 
Na tym punkt zakończono. 
 

Przyjęcie protokołów:  
Ad. 3.  

- z V sesji Rady Gminy Darłowo z dnia 12 sierpnia 2024 roku,  
- z VI sesji Rady Gminy Darłowo z dnia 21 sierpnia 2024 roku,  
- z VII sesji Rady Gminy Darłowo z dnia 9 wrzenia  2024 roku. 
- z VIII sesji Rady Gminy Darłowo z dnia 20 września 2024roku, 
 
Przewodnicząca poinformowała,  że protokoły były wyłożone do wglądu w Biurze Rady. Nikt 
nie zgłosił uwag do tych protokołów, wobec czego protokoły z  V, VI, VII, VIII sesji zostały 
podpisane bez uwag. 
Na tym punkt zakończono. 
 
 

Informacja Wójta Gminy Darłowo o działalności w okresie między sesjami wraz  
Ad. 4. 

 z podaniem aktualnej sytuacji finansowej Gminy Darłowo. 
Pan Wójt powiedział, że  mamy dzisiaj bardzo uroczysty dzień i przywitał Panią Joannę 
Noworolnik, która jest nauczycielem w szkole w Kopnicy. Pani Joanna zdała egzamin i uzyskała  
stopnień nauczyciela mianowanego. Nie ukrywam, że z radością wręczamy akty mianowania 
cieszymy się, że nauczyciele szkół rozwijają swoje wykształcenie, zdobywają nowe wyzwania, 
ale przede wszystkim realizują. Pan Wójt pogratulował Pani Joannie z całego serca w imieniu 
samorządu Gminy Darłowo, Radnych Gminy Darłowo, ale i nas wszystkich życzymy Pani 
wszystkiego najlepszego. Powiedział również, że to jest ciężka praca nauczyciela, trudny 
egzamin, ale życzę pani  odzwierciedlenia  w życzliwości dzieci, które Pani uczy i satysfakcji z 
wykonywanej pracy. Dziękujemy Pani bardzo, życzymy jeszcze raz dużo, dużo szczęścia i 
radości z tego powodu. Zwiększać swoje wykształcenie, które będzie przekazywane dzieciom to 
jest nie lada wyczyn. Gratuluje. 
Pan Wójt odczytał słowa ślubowania i poprosił Panią Joannę o powtórzenie  potwierdzenie 
ślubowania. Nauczyciele potwierdzili ślubowanie 
słowami „Ślubuję”. 
Na sali obrad rozległy się oklaski. 
Wręczone zostały akty awansu zawodowego, gratulacje i kwiaty. 
 

 Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przywitał wszystkich na ostatniej sesji 
kadencji Rady Gminy. Przedstawił najważniejsze z działania Urzędu Gminy Darłowo  dotycząc, 
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także mojej działalności. Wójt powiedział, że  w okresie miedzy sesjami od 12 sierpnia 2024 
roku do 30 października 2024r.  jest to okres dosyć długi. Pan Wójt przywitał nowych sołtysów i 
powiedział ,że sprawozdanie w formie pisemnej jest składane zawsze  do Biura Rady prze 
zemnie podpisane można dokładnie ze sprawozdaniem zapoznać. Jest to sprawozdanie, które 
mówi z kim się spotkałem, w jakich sprawach, jakie podpisałem umowy. Pan Wójt przeczytał 
najważniejsze części sprawozdania. 26 sierpnia 2024r. odbyło się spotkanie z Panem 
Wojciechem Wiśniowskim  w  sprawie złożenia wniosku przebudowy drogi powiatowej  3726Z 
z Rządowego Funduszu Rozwoju Dróg. Taki wniosek został przygotowany i złożony. 
Zobaczymy jak zostanie oceniony. Dodatkowo z Panem Wiśniowskim Starostom Sławieńskim  
rozmawiałem w sprawie dla mnie bardzo istotnej, której wykonaliśmy koncepcję przebudowy 
drogi w Domasławicach. Pan Starosta wyraził wolę, jakby kontunuowania projektu. Wynika to z 
tego, że muszą zostać uregulowane granice co jest w zakresie Starostwa Powiatowego. Tam jest 
problem, że droga powiatowa  prawdopodobnie przez błąd geodezyjny nie leży w działce  drogi  
powiatowej. 26 sierpnia 2024r. spotkałem się z panem Markiem Stukan Prezesem Zarządu 
Przedsiębiorstwa Hydrobudowa. Zostały podpisane dwie umowy na budowę sieci. Część 
pierwsza dotyczy miejscowości Barzowice, część druga miejscowości Drozdowo. Podobna 
sytuacja 26 września z panem Sławomirem Grzebień spotkaliśmy się w celu podpisania szeregu 
umów na oświetlenie uliczne min. Domasławicach, Jeżyczkach, Zagórzynie. 3 października 
2024r. mieliśmy bardzo ważne spotkanie  z panią Elą Betlińską w  sprawie badania 
mammograficznego dla kobiet, które co roku jest organizowane, w tym roku chcemy także tą 
akcje rozbudować poprzez amazonki, chodzi o dofinansowanie z Narodowego Funduszu 
Zdrowia. 3 października 2024r. mieliśmy spotkanie z Komendantem Straży w Krupach panem 
Romanem Błaszczykiem w sprawie zakupu samochodu OSP. Jesteśmy o czym będę w tym 
sprawozdaniu mówił o podpisaniu umowy, jesteśmy w trakcie przetargu. Będzie dzisiaj 
procedowana wieloletnia prognoza finansowa na ten samochód. Niestety nie uda nam się 
czasowo zmieścić , żeby był kupiony w tym roku, zostanie to przesunięte na miesiąc styczeń. 
Wszystko przebiega w sposób prawidłowy i zgodny z umową. 20 września 2024r. odbyłem 
spotkanie w Starostwie Powiatowym w Sławnie w sprawie transportu zbiorowego. Chciałbym 
panu sołtysowi z Wicia powiedzieć, że kwestie, które zawsze porusza, też spotkały się z 
akceptacją pracownika powiatu i prawdopodobnie tak się stanie. Także spotkałem się  w tym 
samym dniu byłem w KOWR w Koszalinie w  sprawie ustalenia służebności na działce 
przyległej do KOWR-u. Chodzi o działkę gminną w Dąbkach. Rozmawialiśmy o udzieleniu 
służebności poprzez działkę gminną. 24 września 2024 r. składałem wyjaśnienia na Komisariacie 
Policji w Darłowie w sprawie postawienia znaku na ul Wczasowej w Dąbkach. Także 9 
października 2024r. odbyło się spotkanie w Cisowie w sprawie budowy drogi w miejscowości 
Cisowo zmiany odwodnienia tej drogi. Gmina współfinansuje inwestycję. Myślę, że udało nam 
się rozwiązać sposób odwodnienia, nie ukrywam , że będzie to tez częściowo kosztem gminy. 
Częściowo powiatu częściowo gminy. W okresie pomiędzy sesjami uczestniczyłem w bardzo 
przyjemnych  spotkaniach m. im 50-lecia  pożycia małżeńskiego Państwa Noworolnik. 17 
sierpnia 2024r. udzielałem ślubu śluby pomiędzy tym okresem były dwa. Jeszcze raz młodym 
parą, życzę wszystkiego najlepszego. 24 sierpnia 2024roku bardzo miła uroczystość 40-lecia 
posługi kapłańskiej ks. Domienika Gzieło z Parafii w Bukowie Morskim. Pięknie przygotowane 
przez mieszkańców. Gratuluję. Widać jakim poszanowaniem ksiądz Dominik cieszy się w śród 
swoich parafian. 17 września 2024r. obchody Dnia Sybiraka w Darłowie uczestniczyłem. 27 
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września 2024r. bardzo udany chociaż pogoda trochę zawiodła I Gminny Piknik Integracyjny 
Osób Niepełnosprawnych organizowany przez nasza Opiekę Społeczną. Pani Kierownik Bardzo 
dziękuje za przygotowanie. Było bardzo dużo osób niepełnosprawnych, muzyka, to co na takim 
pikniku powinno być. A przede wszystkim dobra zabawa. 23 października 2024r. Spotkałem się 
z Wicemarszałkiem Panem Jakubem Kowalikiem w obecności Pani Przewodniczącej Rady 
Gminy oraz strażaków z OSP Krupy podpisaliśmy umowę na dofinansowanie samochodu 
ratowniczo-gaśniczego z wyposażeniem dla strażaków. Samochód będzie prawdopodobnie w 
jednostce w styczniu będziemy się cieszyć nowym samochodem. 23 października 2024r. w 
Sińczycy bardzo miłe spotkanie. Uroczyste pożegnanie  długoletniej mieszkanki miejscowości 
Sińczyca pani Jadwigi Drążek. Sprawa smutna troszeczkę bo pani Jadwiga przeprowadza się do 
córek, była osoba, która już samotnie żyła, ale historycznie była od początku tej miejscowości. 
Przemiła osobowość, bardzo fajna rodzina. Nie ukrywam, że osobiście chciałem w tym 
spotkaniu uczestniczyć. Myślę, że nie raz jeszcze z panią Jadwigą się spotkamy nie tylko w 
Sińczycy. Sprawozdanie przekładam do biura Rady jest dokładne szczegółowe, z którym można 
się zapoznać. 
Sprawozdanie z działalności Wójta Gminy Darłowo w okresie miedzy sesjami stanowi załącznik nr 6  do 
niniejszego protokołu 

Pan wójt przedstawił jeszcze kondycję finansową Gminy Darłowo na dzień 30 
października 2024r. Środki na  rachunku  bankowym 4 804 435 zł. Wydatki do poniesienia w 
najbliższych dniach wynoszą 4 250 000,00 zł. są to głównie faktury za usługi i zakupy 
inwestycji. Które obecnie się kończą oraz wynagrodzenia nauczycieli w szkołach publicznych. 
/Kondycja finansowa stanowi załącznik nr 7 do niniejszego protokołu/ 
 
Na tym punkt zakończono.    
 

Informacja Wójta Gminy Darłowo o realizacji uchwał Rady Gminy Darłowo między 
sesjami. 

Ad. 5.  

  
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo powiedział, że na ostatnich czterech 

sesjach Rady Gminy Darłowo, które odbyły się nam z 12 i 21 sierpnia 2024r. 9 i 20 września 
2024r. łącznie Rada Gminy podjęła 12 uchwał wszystkie zostały przekazane do organów 
nadzoru do Wojewody Zachodniopomorskiego, Regionalnej Izby Obrachunkowej w Koszalinie. 
Wobec przedmiotowych uchwał organy nadzoru nie stwierdziły naruszeń prawa. 
/Określenie sposobu realizacji uchwał podjętych na VI, VI, VII,VIII sesji stanowi załącznik nr 8 do protokołu/ 
 
Na tym punkt zakończono.  
 

Interpelacje.  
Ad.6. 

Przewodnicząca zapytała, czy Radni chcą zgłosić interpelacje. 
Nikt z radnych się nie zgłosił.  
 
Na tym punkt zakończono.  
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Odpowiedzi na interpelacje. 
Ad. 7.  

 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo powiedział, że w okresie objętym 

sprawozdaniem sprawozdawczym, od 12 sierpnia 2024 roku do 30 października 2024 roku radni 
złożyli 28 interpelacje, sołtysi złożyli 33 wnioski. Udzielono odpowiedzi na 23 interpelacje, 
pozostałe są w trakcie rozpatrywania Ponadto udzielono odpowiedzi na 27 wniosków pozostałe 
wnioski w trakcie rozpatrywania.  
/Określenie sposobu realizacji interpelacji radnych i wniosków sołtysów stanowi załącznik nr 9 do protokołu/ 
 
Na tym punkt zakończono.     
 

Informacja Przewodniczącej Rady Gminy Darłowo o działalności w okresie między 
sesjami.  

Ad. 8.  

 
Pani Justyna Osses Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo przedstawiła informacje z 

działalności w okresie między sesjami.  Przewodnicząca poinformowała również, że do  Rady 
Gminy Darłowo wpłynęło pismo w sprawie zakupu działki w Gleźnowie, które zgodnie z 
właściwością przekazałam Wójtowi Gminy Darłowo celem rozpatrzenia. 
/Informacja Przewodniczącego stanowi załącznik nr 10 do protokołu/ 

 
Na tym punkt zakończono.   
 

Informacja Przewodniczącej Rady Gminy Darłowo z analizy oświadczeń majątkowych. 
Ad.9.  

Pani Justyna Osses Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo przedstawił informację z analizy 
oświadczeń majątkowych.    
/Informacja Przewodniczącej  z analizy oświadczeń majątkowych złożonych przez Radnych Przewodniczącej Rady 
Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 11 do protokołu/ 
 

TRYBUNA OBYWATELSKA. 
Ad.10.  

 
Pani Alicja Barańska mieszkanka miejscowości Wicie  powiedziała , że wyszedł problem z 
przebudową drogi i chodników. I mamy taki problem, jak się okazuje mamy drogę podwyższoną 
a  teren się obniżył o 20 cm. Jak to można inaczej rozwiązać, jeśli przyjdą jakieś ulewy to nas 
będzie topić ze wszystkich stron. Nie wiem jak to rozwiązać, była tam komisja wczoraj nie wiem 
jak wyszło czy coś zmienili, czy będą coś robić inaczej. 
 
Pan Wójt powiedział, że o tym problemie dowiedzieliśmy się na etapie już wykonania drogi, bo 
projekt to już jest parę lat wykonany. Wielokrotnie składaliśmy na nie dofinansowanie. 
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Oczywiście pracownicy byli wczoraj w terenie zobaczyli na czym polega problem. Problem  jest 
przesłany do projektanta, czekamy na odpowiedź. Projektant zaoferuje możliwość przebudowy. 
 
Pani Alicja Barańska mieszkanka miejscowości Wicie  podziękowała Wójtowi za odpowiedź. 
 
Pan Maciej Bienert Przewodniczący Stowarzyszenia ST Cisowo mieszkańcem gminy Darłowo. 
Pan Maciej nawiązał do wczorajszego spotkania gdzie nie do końca byłem zrozumiany. 
Spotkanie miało miejsce w miejscowości Dobiesław, odbyło się  spotkanie mieszkańców gminy 
z władzami oraz przedstawicielami  inwestora, który zamierza wybudować elektrownie 
fotowoltaiczne na terenie Gminy Darłowo. Podczas panelu dyskusyjnego dowiedzieliśmy się, że 
ani obecne władze gminy, ani radni, ani część radnych nie dysponują wiedzą na temat 
podstawowych założeń wpływu gospodarczego przedsięwzięcia, jakie ma to na budżet gminy. 
Nie przeprowadzono, żadnej analizy społeczno-ekonomicznej, która mogłaby być podstawą do  
jakichkolwiek kalkulacji. To oznacza zupełny brak wiedzy na temat opłacalności lub straty 
konkretnego przedsięwzięcia. Dlatego też było moje wczorajsze wystąpienie W związku z 
powyższym korzystając  z okazji, że władze gminy, radni, pracownicy gminy, sołtysi  są na 
jednej sali obrad, czyli w  sercu naszej demokracji lokalnej. Jako przedstawiciel organizacji 
pozarządowej postanowiłem naświetlić problematykę związaną z budowa i eksploatacją farm 
fotowoltaicznych. Postaram się zrobić naprawdę  bardzo krótko. 
  
 Pani Justyna Osses Przewodnicząca  powiedziała, że nie wie czy jest czas. 
  
 Pan Maciej Bienert kontynuował dalej swoją wypowiedź  i mówił, że inwestycja w produkcje 
energii to inwestycja w człowieka. Komponenty i elementy potrzebne.. 
 
Pani Justyna Osses Przewodnicząca  przeprosiła mówcę i powiedziała, że pan będzie teraz 
wykład robił, to tak troszkę nie jest ten czas. Wnioski na koniec tak. 
 
Pan Maciej Bienert kontynuował dalej swoją wypowiedź i mówił, że generalnie jeśli chodzi o 
komponenty potrzebne do budowy farm fotowoltaicznych o mocy 1 mWp to koszt w tym 
monecie około 2 500 000,00zł a 2 900 000,00 zł, za każdy 1 mWp 
 
Pani Justyna Osses Przewodnicząca  jeszcze raz przeprosiła mówcę i powiedziała, że nie wie czy 
pan sobie zdaje sprawę czy ktoś z obecnych zapamięta. Może proszę skierować i przynieść 
radnym, może do wglądu dla sołtysów, umieścić na jakieś stronie. Wtedy będzie bardziej 
czytelne, nikt tego nie zapamięta.  
 
 Pan Henryk Noworolnik Wiceprzewodniczący Rady Gminy  spytał czy ma pan jakieś wnioski, 
ale nie z tego spotkania bo nie jest temat dzisiejszej sesji. 
 
Pan Maciej Bienert powiedział, że ma wnioski dla gminy, dla radnych i proszę ich posłuchać. 
Wczoraj pan przerwał nie dał dojść do głosu dlatego jestem dzisiaj. 
Pani Justyna Osses Przewodnicząca Rady Gminy dała mówcy trzy minuty na wypowiedź. 
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Pan Maciej Bienert powiedział, że nie wie czy warto ograniczać bo jest to temat dużo więcej 
warty niż 3 minuty dla Państwa. Mówca powiedział, że ostatni kosztorys, który wykonał wyniósł 
2,45 mln zł za 1 mWp. Zakładając cenę sprzedaży na poziomie 400 zł za  MWh przy wydajności 
1000 MWh rocznie jednej  instalacji o takiej mocy  oznacza to, że inwestycja zwraca się z 
przeciągu siedmiu lat. Opłacalność jest jeszcze większa kiedy zostanie zamontowany magazyn 
energii. Przy takiej konfiguracji przychody mogą wynosić ok. 500 zł za MWh rocznie. Wróćmy 
do przykładu w Dobiesławiu. Omawiana inwestycja  w miejscowości Dobiesław zakłada moc 
instalacji 38 MW. Efektywność  sytemu podniesie także wykorzystanie magazynu energii. To 
oznacza roczne przychody dla tej jednej siłowni  w wysokości 19 000 000,00 zł. rocznie. Koszty 
minimalne oni mogą wzrosnąć. I ile  z tej kwoty będzie pracowało dla mieszkańców gminy 
Darłowo. Dzierżawa przyniesie zyski wybranym mieszkańcom. Dzierżawa mieści się w 
przedziale w tym momencie 20 - 25  tysięcy za hektar rocznie. Zakładając poziom fiskalizacji na 
poziomie 19 %, oznacza to 144 000,00 zł. dla gminy. Dla takiego mieszkańca z PIT-u. Gdyby 
dla gminy  z tego PIT-u trafiło 36% oznacza to przychód  na poziomie 51 000,00 zł, z podatku 
PIT. Podatek CIT oczywiście nie wpłynie do gminy, tak jak żeśmy wczoraj ustalili. Ostatnim 
podatkiem, który mógłby  zasilić budżet gminy przy tej wielkości kwotach. Mówimy o kwotach 
dziesiąte milionów złotych. Jest to podatek od nieruchomości. Na tą chwilę, też spraw budzi 
wiele kontrowersji, przepisy są mało precyzyjne. Jednak bardzo ostrożnie można założyć, ze w 
pływy z takiego podatku nie przekroczą 1 000 000,00 zł od tak dużej instalacji. Jak widzimy 
zyski dla gminy są niewielkie, a koszty społeczne i takie wiązanie się na 30 lat znaczne. Biorąc 
pod uwagę zmiany demograficzne  oraz realizacje założeń związanych z dekarbonizacją, okaże 
się, że energia elektryczna będzie bardzo ważnym czynnikiem polityki społecznej dla każdej 
gminy. Demografia jest dziedziną nauki, dzięki, której możemy przewidywać przyszłe zasoby 
ludzkie.  Tak to się brzydko nazywa. Jeżeli dzisiaj mamy określona liczbę  osób w wieku 55 plus  
to wiadomo , że za 10 lat  będziemy mieli tyle samo emerytów więcej. Te liczby są nie do 
podważenia. Zgodnie z danymi ekonomicznymi oznacza to, że duża ilość  osób 60 plus na 
terenie gminy to znaczne uszczuplenie dochodów co za tym idzie wpływów  podatkowych. 
Jednak infrastruktura gminy i jej obsługa, będą kosztowały tyle samo, czy jesteśmy bogaci, czy 
biedni. Gmina nie zmieni się , jej obszar będzie dalej miał 270 km2. A więc przyszłość za jakiś 
czas dzięki nauce jaka jest demografia możemy planować już  dzisiaj. Mówca powiedział, że już 
kończy a to a wnioski. Co powinien zrobić mądry samorząd. 
 
Pani Justyna Osses Przewodnicząca Rady Gminy podziękowała mówcy powiedziała, że trzy 
minuty już minęły. Spytała się czy ,ktoś jeszcze chciałby zabrać głos w ty punkcie 
 
Pan Maciej Bienert powiedział, że  dokończy jeszcze wnioski. 
 
Pani Justyna Osses Przewodnicząca Rady Gminy podziękowała, że nie, że trzy minutki już 
minęły. I spytała czy ktoś jeszcze chciałby zabrać głos w tym punkcie. I poprosiła mówce o 
opuszczenie miejsca. I przeszła do następnego punktu. 
 
Na tym punkt zakończono.  
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Czas dla samorządu. 
Ad.11.  

 
Pan Maciej Bienert spytał się pana  sołtysa, czy może n dokończyć. 
 
Pan  Tomasz Urbański  Sołtys Sołectwa Wicie  powiedział, że niestety drobnego druku nie 
potraf czytać. 
 
Pani  Justyna Osses Przewodnicząca Gminy Darłowo poprosiła o niezakłócanie obrad sesji. 
 
Pan  Tomasz Urbański  Sołtys Sołectwa Wicie przeprosił za tembr głosu złośliwi nazywają to 
sznaps z barytonem, a przytrafiło mi się po prostu przeziębienie. Pan sołtys powiedział, że 
poproszono go ze Szkoły w Kopnicy, abym zapoznał Państwa z  zaproszeniem. Oczywiście 
Wszyscy Państwo bardzo mile będziecie widziani w Kopnicy. Ja to zaraz odczytam. Natomiast 
tak bezpośrednio do Sołtysów wokół szkoły w Kopnicy, czyli tych sołectw, które są okoliczne, 
ale wszyscy inni mile widziani. Pan Sołtysy odczytał zaproszenie: 
,, Dyrektor i Grono Pedagogiczne oraz uczniowie Szkoły Podstawowej im. Ludzi Morza w 
Kopnicy serdecznie zapraszają na VII edycję powiatowego Konkursu Pieśni Patriotycznej, które 
odbędzie się 19 listopada 2024r.  o godzinie 900 ‘’. 
Pan Sołtys powiedział, że miał ogromna przyjemność już dwa razy uczestniczyć w konkursie. I 
zapewniam państwa, że poziom jest nad spodziewanie wysoki. I zwrócił się do Pana Wójta z 
potwierdzeniem . 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo powiedział, że przyłącza się do zdania Pana 
Sołtysa i wszystkich zapraszam bo warto. 
 
Pan Tomasz Urbański Sołtys Sołectwa widzicie powiedział, że naprawdę warto, są ustalone 
kategorie wiekowe od najstarszego do najmłodszego.  Fantastyczne wykonania, doskonałe 
interpretacje. To jest przy okazji Święta Narodowego  11 listopada, a odbędzie się 19 czyli 8 dni 
później. Prośbę wypełniłem. Pan sołtys powiedział również, że bardzo sympatycznym gestem 
byłoby wparcie mówię do sołtysów, do kogokolwiek zresztą z Państwa kto byłby 
zainteresowany kwota 50-100 zł. Organizatorzy fundują upominki nagrody da laureatów w 
kategoriach wiekowych, ale i dla uczestników, którzy mnóstwo pracy w to wkładają. Komisja 
konkursowa jest rozbudowana mocno i ze sławna przyjeżdżają.  Pan Sołtys podał nr telefonu 
komórkowego w celu kontaktu  dotyczącego konkursu. 
 
 Pan Edward Sawicki Sołtys Sołectwa Słowino powiedział, ze chciałby poruszyć trzy sprawy. 
Pierwsza to chodnik w Słowinie. Powiedział, ze był na spotkaniu z Panem Starostą prawie pół 
godzinnym. Pan Wójt dzisiaj nie przeczytał, że było spotkanie Pana Starosty  z Panem Wójtem. 
Spytał Pana Wójta czy odbyło się takie spotkanie. 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo, powiedział, że niejedno było spotkanie. 
Pan Edward Sawicki Sołtys Sołectwa Słowino spytał czy  w sprawie chodnika w Słowinie . 
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Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo, powiedział, że jest dokładnie wszystko w 
sprawozdaniu opisane, które ma 12 stron. 
 
Pan Edward Sawicki Sołtys Sołectwa Słowino  dał do obejrzenia radnym i uczestnikom sesji 
zdjęcia  drogi w miejscowości Słowino. 
/ zdjęcia drogi w miejscowości Słowino stanowią załącznik nr 12 do niniejszego protokołu/ 
Pan Edward Sawicki Sołtys Sołectwa Słowino mówił, że tak wygląda droga w Słowinie, która 
dzieci uczęszczają do szkoły, droga która jest koło sklepu, koło Straży Pożarnej, koło szkoły. 
Jakby dzisiaj Państwo pojechali  na tą ulice w Słowinie na tą drogę, to jest tylko w przejeździe 
koło metra, po środku jest tylko droga, a reszta to jest błoto. Dlatego bardzo proszę Pana Wójta, 
sprawą zająć się poważnie. Dostałem przedwczoraj odpowiedź od Pana Starosty, że spotkał się z 
Panem Wójtem i uzgodnili Państwo taki temat, że w 2025 roku, będzie zrobiona dokumentacja 
Pana Wójta wspólnie z Panem Starostą, a w 2026 roku, będzie zrobiony chodnik. Pan Sołtys 
zwrócił się do Pana Wójta z pytaniem czy tak było. 
  
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo powiedział, że takie były ustalenia z Penem 
Starosta. 
 
Pan Edward Sawicki Sołtys Sołectwa Słowino  powiedział, że od Pana Starosty ma dostać to na 
piśmie, i poprosił Pana Wójta o napisane też na piśmie. Spytał  się czy ma  napisać wniosek. 
 
Pani  Justyna Osses Przewdonicząra Rady Gminy powiedział, że proszę napisać  wniosek. 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo zwrócił się do Pana sołtysa, o napisanie 
wniosku. Powiedział, że w sprawozdaniu jest spotkanie. Powiedział również, że pewne ustalenia 
mamy wspólne z Panem Starostą. Dostał Pan odpowiedź od Pana Starosty na ten temat. Pan 
Starosta wykona analizę dokumentacji  w przyszłym roku i jej aktualizacje. Następnie wspólnie 
będziemy wykonywać to zadanie w miarę możliwości finansowych zarówno powiatu jak i 
gminy. Ja nie ukrywam, że dla mnie bezpośrednim priorytetem są sprawy zaczęte. Proszę 
Państwa skupiamy się bardzo dużo na drogach powiatowych i racja. Tylko gmina ma też własne 
zadania.  W tym roku robimy  wspólnie piękną drogę powiatową Dobiesław – Wiekowice. 
Robimy Cisowo – Kopa. Zrobiliśmy drogę powiatowa w % ze środków zdobytych i własnych 
bez udziału powiatu w Bukowie Morskim. Dal mnie są  priorytetem przede wszystkim takie 
drogi jak Domasławice, gzie już jesteśmy trakcie wykonywania dokumentacji. Dal mnie jest też   
priorytetem przede wszystkim droga na Jeżyce górne, którą gmina już wykonała dokumentacje, 
tam  nie można już jeździć ani chodzić. Rozmawiamy na temat chodnika w Cisowie i innych 
spraw, które musza być też miarkowane w miarę możliwości finansowych tych dwóch 
samorządów Gminy Darłowo jak i Powiatu. Proszę nie zapominać, że my mamy własne drogi do 
zrobienia własne zadania do wykonania oraz wiele innych rzeczy. Budżet jest  ograniczony. 
 
Pan Edward Sawicki Sołtys Sołectwa Słowino  powiedział, że rozumie, ale Słowino przez 
dwadzieścia lat zamiast budować drogi w Słowinie czy chodniki. To budowała Lapidarium za 
kościołem, którym  teraz nie ma się, kto zająć. Lapidarium jest zabrudzone, zarośnięte po prostu 
czysty bałagan.  
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Pani  Justyna Osses Przewodnicząca Rady Gminy przerwała mówcy i powiedziała, żeby 
przeszedł do następnego tematu bo ma pan trzy tematy.  
 
Pan Edward Sawicki Sołtys Sołectwa Słowino  powiedział, że to jest drugi temat.  Powiedział, że 
ma z gazety gminnej Cisowo – Kopań co roku prawie i to nie są  drobne pieniądze tylko to są 
setki tysięcy i gdzieniegdzie miliony, a Słowino ani grosza. Przez 4 lata ani złotówki do Słowina. 
 
Pani  Justyna Osses Przewodnicząca Rady Gminy  powiedziała, żeby mówca przeszedł do 
trzeciego tematu. 
 
Pan Edward Sawicki Sołtys Sołectwa Słowino  powiedział, że trzeci temat to jest chodnik od 
wioski do cmentarza centralnego. Napisałem nie jako sołtys ani radny tylko jako obywatel do 
Szczecina pismo na , które dostałem odpowiedz, że droga będzie realizowana. W 2023 roku 
pomagał mi pan Szeferneker , nawet Pani Zastępca Wójta była na spotkaniu. Poruszałem temat 
w Sławnie na spotkaniu z Panem Ministrem i pomagał mi załatwić właśnie chodnik. Ale władza 
się zmieniła i pieniędzy nie ma i naglę się urwało. Zadzwoniłem wczoraj do dyrektora 
rozmawiałem z nim  prawie pół godziny i tez powiedział, że wysyła  pismo do Pana Wójta. 
Jeżeli pan Wójt się dołoży to może zrobią. I wszyscy szukają pieniędzy. 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo powiedział, że w sprawie pomocy dla 
samorządów w tym przypadku kraju, bo to jest Generalnej Dyrekcji Dróg droga. Pan Wójt 
powiedział, że przed chwilą omawiał, że mamy własne zadania i w miarę możliwości jeszcze nie 
odmówiliśmy jeżeli taka była pomoc. Aczkolwiek nie zgodzę się, że w Słowinie nic się nie było 
nic robione. Robiliśmy drogę  przy kościele, postawiliśmy szereg lamp do cmentarza, kupiliśmy 
nowy samochód strażacki dla strażaków.  
 
Pan Edward Sawicki Sołtys Sołectwa Słowino  powiedział, że przy moim udziale.  
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo spytał czy był to udział osobisty. 
 
Pan Edward Sawicki Sołtys Sołectwa Słowino  powiedział, że tak 100 000,00 zł. 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo spytał czy to Pan dał 100 000,00 zł 
 
Pan Edward Sawicki Sołtys Sołectwa Słowino  powiedział, że nie. Ale ja załatwiłem  te 100 000, 
00zł, bo Pan mnie o to poprosił. 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo powiedział, że my wnioski składaliśmy jako 
gmina. Gmina też przeznaczyła wkłada własny. Także jest jednostka  z nowym samochodem. I 
nie można powiedzieć , że w Słowinie się nic nie robi. Wszystkie drogi do mieszkańców, które 
były odległe i to nie są odcinki 100 metrowe, 300 - 400  także zostały wykonane w Słowinie, w 
tych dwóch kadencjach. Dziękuje. 
Na tym  punkt zakończono.   
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Ad.12.
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie 
nieruchomości stanowiącej własność Gminy Darłowo. Druk Nr 1/2024IX 

  

/projekt uchwały sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie nieruchomości stanowiącej własność Gminy 
Darłowo wraz z uzasadnieniem w stanowi załącznik nr 13 do niniejszego protokołu/  
 

Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                             
z uzasadnieniem. Pan wójt powiedział, że zwraca się z prośbą do Rady gminy o wydzierżawienie 
8 m2 działki 64 w Starym Jarosławiu przy świetlicy na postawienie paczkomatu InPost.  Bardzo 
się cieszke ,że Pani Aleksandra Nowak nowy sołtys wraz z Radą Sołecką  bardzo prężnie działa, 
z wróciła się do InPostu. Inpost zwrócił się do gminy jako właściciela działki, myślę, że  w 
niedługim czasie  mieszkańcy Starego Jarosławia dzięki tej inicjatywie będą cieszyli się nowym 
paczkomatem. Dziękuje.  
 
Radny Wiesław Moskwa  Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu 
przedstawił pozytywną opinię
/Opinia Komisji Budżetu w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie nieruchomości stanowiącej własność 
Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 14 do niniejszego protokołu/ 

 dotyczącą projektu uchwały 

 
Radny Mirosław Gałuszkiewicz Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Budownictwa, Gospodarki 
Komunalnej i Infrastruktury Technicznej przedstawił pozytywną opinię

/Opinia Komisji Rolnictwa w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie nieruchomości stanowiącej własność 
Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 15 do niniejszego protokołu/ 

 dotyczącą projektu 
uchwały.  

 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Pan Przewodnicząca  zamknęła dyskusję.  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie 
wyrażenia zgody na wydzierżawienie nieruchomości stanowiącej własność Gminy Darłowo. 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 14 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 14 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodnicząca stwierdziła, że Rada Gminy Darłowo  
14 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
podjęła

/Uchwała Nr IX.40.2024 Rady Gminy Darłowo w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie nieruchomości 
stanowiącej własność Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 16 do niniejszego protokołu/ 

 uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na wydzierżawienie nieruchomości 
stanowiącej własność Gminy Darłowo. 

 
Na tym punkt zakończono.  
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Ad. 13.
Rozpatrzenie projektu uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności 
przesyłu. Druk Nr 2/2024I 

  

/projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu stanowi załącznik nr 17 do 
niniejszego protokołu/ 
 

Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                  
z uzasadnieniem. Pan wójt powiedział, że przedmiotowa uchwała była prezentowana na komisji 
Rady Gminy, chodzi o ustanowienie służebności przesyłu pod projektowana sieć Energa 
Operator, dotyczy działki 4/1 w miejscowości Bobolin.  
 
Radny Wiesław Moskwa  Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów i Budżetu 
przedstawił pozytywną opinię
/Opinia Komisji Budżetu w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu stanowi załącznik nr 18 
do niniejszego protokołu/ 

 dotyczącą projektu uchwały.  

 
Radny Mirosław Gałuszkiewicz Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Budownictwa, Gospodarki 
Komunalnej i Infrastruktury Technicznej przedstawił pozytywną opinię

/Opinia Komisji Rolnictwa w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu stanowi załącznik nr 
19 do niniejszego protokołu/ 

 dotyczącą projektu 
uchwały.  

 
Radna Marzena Drzewucka Przewodniczący Komisji Uzdrowiskowe przedstawiła pozytywną 
opinię
/Opinia Komisji Rolnictwa w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu stanowi załącznik nr 
20 do niniejszego protokołu/ 

 dotyczącą projektu uchwały.  

 
Pan Przewodnicząca otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Pan Przewodnicząca zamknął dyskusję.  
 
W związku z brakiem głosów w dyskusji  przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie 
wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu: 
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 14 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 14 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodnicząca stwierdziła, że Rada Gminy Darłowo  
14 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących  
podjęła
/Uchwała Nr IX.41.2024 Rady Gminy Darłowo w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu 
stanowi załącznik nr 21 do niniejszego protokołu/ 

 uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu. 

Na tym punkt zakończono. 
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Ad.14.
Rozpatrzenie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu. 
Druk Nr 3/2024IX 

  

/projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu stanowi załącznik nr 22 do 
niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. Pan wójt powiedział, że sytuacja bardzo podobna chodzi o dwie działki, jedna 
w Nowym Jarosławiu 129/7, druga w Barzowicach 137/1. Na wniosek Energi – Operator w 
związku z projektowanym przyłączem energetycznym. Dziękuj. 
 
Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia
/Opinia Komisji Budżetu w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu stanowi załącznik nr 23 
do niniejszego protokołu/ 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna.  

 
Pan Radny Mirosław Gałuszkiewicz Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej  i Infrastruktury Technicznej powiedział, że opinia

/Opinia Komisji Rolnictwa w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu stanowi załącznik nr 
24 do niniejszego protokołu/ 

 komisji dotycząca 
projektu uchwały jest pozytywna.  

 
Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo otworzył dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu. 
Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
 
Przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie 
służebności przesyłu. 
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 14 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 14 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodnicząca stwierdziła, że Rada Gminy Darłowo  
14 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosami wstrzymującymi 
podjęła
/Uchwała Nr IX.42.2024 Rady Gminy Darłowo w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu 
stanowi załącznik nr 25 do niniejszego protokołu/ 

 uchwałę w sprawie  wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu. 

 
Na tym punkt zakończono.  
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Ad.15.
Rozpatrzenie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne  nabycie nieruchomości. 
Druk Nr 4/2024 IX 

  

/projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne  nabycie nieruchomości stanowi załącznik nr 26 do 
niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. Pan wójt powiedział, że przedmiotowa uchwała była prezentowana na komisji 
Rady Gminy. Chodzi o nabycie w miejscowości Bobolin nieodpłatne nabycie działki o nr 95/13. 
Działka o powierzchni 0,1577 ha stanowi drogę  prywata wewnętrzną jakby skracającą dostęp do 
drogi gminnej. W drodze położone są także sieci gminne.  
 
Radny Piotr Szewczykowski opuścił obrady sesji 
  
Droga ta usprawni komunikacje, która i tak tą drogą się odbywa. Bardzo proszę radnych o 
przegłosowanie o nieodpłatne nabycie. Jednocześnie nabyta droga zmniejszy inwestycje gminne,  
bo do pozostałych działek nie będzie musiała być budowana tak zwana droga na około. 
Dziękuje.   
 
Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia
/Opinia Komisji Budżetu w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne  nabycie nieruchomości stanowi załącznik nr 
27 do niniejszego protokołu/ 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna.  

 
 
Pan Radny Mirosław Gałuszkiewicz Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej  i Infrastruktury Technicznej powiedział, że opinia

/Opinia Komisji Rolnictwa w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne  nabycie nieruchomości stanowi załącznik nr 
28 do niniejszego protokołu/ 

 komisji dotycząca 
projektu uchwały jest pozytywna.  

 
Pani Radna Marzena Drzewucka Przewodnicząca Komisji  Uzdrowiskowej powiedział, że opinia

/Opinia Komisji Uzdrowiskowej w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne nabycie nieruchomości stanowi 
załącznik nr 29 do niniejszego protokołu/ 

 
komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna.  

 
Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo otworzyła dyskusję. 
 
Pani  Grażyna Marcinkowska – Hryckiewicz Radna Gminy Darłowo, powiedziała ,że w związku 
z niedawnymi powodziami  zdziwiona jest taka uchwałą, którą Pan Wójt przygotował. 
Należałoby poprosić Pana Wójta o uzupełnienie informacji  tego projektu przejęcia do zasobów 
gminy działki nr 95/13 obręb Bobolin pod drogę. Miałabym punkty zapytania. Do czego gminie 
potrzebna jest droga położona na polderze poniżej poziomu morza. Jak doszło od sytuacji, że 
działki na polderze przeznaczono pod zabudowę. 
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Moje pytanie jest takie, żeby po prostu przeciwdziałać zabudowie na polderze, to nie powinno 
mieć miejsca. 
Radny Piotr Szewczykowski powrócił na sale obrad. 
 
Gminy nie stać na doprowadzenie mediów do  istniejących zabudowań. Nie stać na utrzymanie 
dróg w należytym stanie, a chce przyjmować na siebie kolejne obowiązki, z którymi wiąże się 
utrzymanie drogi gminnej. Biorąc pod uwagę, że działka o której mowa  jest terenem polderu 
czyli zalewowym. Czy gmina może z godnie zobowiązującym prawem dokonać jakichkolwiek 
inwestycji związanych z zasiedleniem terenów zalewowych. Mam  załącznik graficzny. Droga 
jest trzy metry poniżej poziomu morza w jednym miejscu. W dwóch miejscach 2 metry poniżej 
poziomu morza. Czy chcemy inwestować na polderach niedawno były powodzie. Pierwotnie 
działka nr 95 była przeznaczona na teren łąk, pastwisk z przeznaczeniem z przeznaczeniem na 
polder. Jak doszło do zmiany w miejscowym panie zagospodarowania charakteru działki na 
działkę budowlaną. Czy gmina uczestniczyła w sposobie podziału działki nr 95 od całej działki 
poprzez kolejne etapy. Czy działka nr 95 jest droga ślepą i niekonieczną, a jednocześnie 
szkodliwą z punktu widzenia interesów gminy, Radna podała cytat z uzasadnienia ,,… podjęcie 
uchwały jest zasadne ze względu na zaspokojenie interesów stron…” Jakie są to interesy. Jakich 
konkretnie stron, bo gminy na pewno nie. 
  
Pani Justyna Osses Przewodnicząca Rady Gminy powiedziała, że była komisja przed sesją i Pani 
Radna nic. 
 
Pani  Grażyna Marcinkowska – Hryckiewicz Radna Gminy Darłowo spytała czy to znaczy, że 
nie mogę tutaj mówić. 
 
Pani Justyna Osses Przewodnicząca Rady Gminy powiedziała, że oczywiści, że można, ale 
komisje są od takich dyskusji. 
 
Pani  Grażyna Marcinkowska – Hryckiewicz Radna Gminy Darłowo przekazała pismo Panu 
Wójtowi, żeby mógł się odnieść. I poprosiła na piśmie o odpowiedź. 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo powiedział, że dostanie Pani odpowiedź na 
piśmie. Pan Wójt zwrócił się do wszystkich obecnych na sesji, że radni dostają uchwały na 
siedem dni przed sesją minimalnie i jest czas do zapoznania. Powiem tylko, ze to nie wszyscy 
znają ten teren o którym mówimy. Jest Pani Radna z tego terenu. Jest Pan Sołtys z Bobolina – 
nie widzę ale jest Pani sołtys z Dąbek, wie która to jest droga na pewno. Za teściową Pani Ani, 
która prowadzi do domów wybudowanych już dwadzieścia lat temu. Codziennie tą drogą 
odbywa się transport ludzi z nieruchomości, bo te nieruchomości są już około 20 lat 
zabudowane. Dziwi mnie fakt, że Pani się pyta kto dokonał podziału. Prawdopodobnie dokonała 
podziału gmina, ale wszystko to się odbyło ponad dwadzieścia lat temu. Pan Wójt zwrócił się do 
wszystkich obecnych na sesji mówiąc, że jaki interes gmina będzie miała i mieszkańcy. 
Mieszkańcy, że w końcu będą mogli jeździć po drodze , która jest droga gminna i jej nikt nie 
zamknie. Leża w niej sieci gminne, droga nie jest zwykła polną, jest droga utwardzoną. Gmina 
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tez będzie miła korzyść bo nie będzie musiała wykonywać drogi, która jest dłuższa o czym było 
wspomniane na komisji. Dziękuje. 
 
 Pan Henryk Noworolnik Wiceprzewodniczący Rady Gminy powiedział, że ma takie wrażenie, 
że od pewnego czasu mamy takie fajne przedstawienia. Z uwagi na to że chwilę wcześniej 
spotykaliśmy się na komisji i jeżeli jest taki problem, który stanowi duży problem. Na  komisji w 
każdej chwili można zaprosić pracowników, którzy się tym zajmują. Dogłębnie zbadać temat. 
Mam wrażenie, że Pani Radna po prostu przesiedziała nie było żadnych pytań. Nagle jak 
jesteśmy w sieci internet jest transmitowane na cała Polskę nagle się odpalamy i jakieś 
niezrozumiałe tematy pytania. Dziękuję. 
 
Pani Marzena Drzewucka Radna Gminy Darłowo powiedziała, że jest radną z tego terenu i 
uważa, że tą drogę wyznaczyli mieszkańcy, a chyba o to nam chodzi, żeby były drogi tam gdzie 
mieszkańcy tego chcą. Uważam, że nie jest zasadne jeżeli gmina by musiała prowadzić drogę 
tam, która jest dużo dłuższa, to jest kolejny koszt. Mieszkańcy  chcą przekazać drogę do 
domostw, które już istnieją dwadzieścia lat i droga jest już ustanowiona i nie trzeba nic zmieniać. 
Uważam, że podjęcie uchwały jest zasadne. Dziękuje. 
 
Pan Jerzy Krzyżanowski Radny Rady Gminy Darłowo powiedział, że są nowi sołtysi i mogą być 
nie zorientowani jeszcze. Przed każdą sesją  się komisje na których  jak już właśnie wspomniano 
każda z uchwał jest analizowana. Przychodzą pracownicy gminy i tak już było właśnie 
powiedziane, odpowiadają na pytania. Na takie komisje mogą przyjść sołtysi, mogą przyjść 
mieszkańcy gminy. Oczywiście jest to odnotowane wszystko. I wtedy na tych komisjach  się 
rozpatruję, każdą z uchwał. Chciałbym, żeby nikt nie miał takiego wrażenia, że jak później 
dochodzi do sesji to wygląda to tak jakby każdy bezwładnie na sznureczkach podnosił rękę i bez 
żadnej dyskusji, bez żadnej analizy. Bo tak to  wygląda. 
  
Pani Justyna Osses Przewodnicząca Rady Gminy poprosiła o cisze. 
 
Pan Jerzy Krzyżanowski Radny Gminy Gminy Darłowo  kontynuował i powiedział, że tak nie 
jest. Każda z uchwał jest rozpatrywana na komisjach gdzie wszyscy z Państwa mogą na tych 
komisjach być. I później na sesji jest tylko zatwierdzenie tego co zostało wcześniej ustalone i 
przedyskutowane. Chciałbym, żebyście Państwo nie odnieśli i błędnie nie odnosili takiego 
wrażenia, że mu tutaj po prostu bezwładnie podnosimy  ręce  tak jak kiedyś było, a teraz 
naciskam przyciski. Te wszystkie uchwały są opracowywane, wszystkie uchwały są 
przedyskutowywane i każdy z radnych ma projekty uchwały już wcześniej, ma możliwość się 
zaznajomienia. A jeżeli czegoś nie wie. Po prostu przyjeżdża do gminy i się dowiaduje. I nie jest 
tak, że tak jak jest. Żeby po prostu nie było tego błędnego wrażenia. Dziękuję. 
 
Pan Wiesław Moskwa Radny Gminy Darłowo powiedział, że Radna , Sołtysowa nie mają, 
żadnych sprzeciwów co do tego, żeby tą drogę przejąć. A mieszkanka, która mieszka dużo dalej 
od  tej miejscowości  jej przeszkadza, żeby tą drogę przejąć., Nie będzie praktycznie tej drogi 
użytkowała. Są ludzie, którzy będą ja użytkować i chcą tego i większość jest za tym aby ta droga 
była przejęta przez gminę. Dziękuję.  
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Pani  Grażyna Marcinkowska – Hryckiewicz Radna Gminy Darłowo powiedziała, że odniosła 
się do prawa, ponieważ to jest polder. A my udajemy, że nie wiemy. Zostały przekształcone 
działki, które leżą na polderze. Czy przypomina sobie pan powódź która była. Czy chcemy tego 
samego, tam są puste działki. Nieprawda jest, że tam budynki od 20 lat , ja objechałam tam. Od 
20 lat stoją  niektóre, ale puste działki są również gdzie mamy zrobić drogę.  
 
Pan Piotr Szewczykowski Radny Rady Gminy  Darłowo powiedział, że na tym terenie mamy 
wiele dróg, które już są zrobione i nie ma to sensu teraz wnikać, czy tej jednej drogi nie zrobimy 
czy zrobimy. Droga jest na korzyść dla mieszkańców. Jak by nie było tych dróg to moglibyśmy 
sobie dyskutować, ale tu  są trzy d rogi.  Ta jedn a ma p o łączyć te dwie i nie ma sensu teraz 
udawać, że jest polder. Bo te też są w polderze i co z nimi zrobić. Dziękuj. 
 
Pani  Grażyna Marcinkowska – Hryckiewicz Radna Gminy Darłowo powiedziała, że można w 
pierwszej kolejności zrobić drogę w Słowinie.  
Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
 
Przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne  nabycie 
nieruchomości.   
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 14 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 14 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodnicząca stwierdziła, że Rada Gminy Darłowo  
12 głosami za, przy  
1 głosach przeciw i  
1 głosach wstrzymujących 
podjęła
/Uchwała Nr IX.43.2024 Rady Gminy Darłowo w wyrażenia zgody na nieodpłatne  nabycie nieruchomości.  
stanowi załącznik nr 30 do niniejszego protokołu/ 

 uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na nieodpłatne  nabycie nieruchomości.. 

Na tym punkt zakończono.  
 
 
Ad.16.
Rozpatrzenie uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu. 
Druk Nr 5/2024 IX 

  

/projekt uchwały w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu stanowi załącznik nr 31 do 
niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. Pan wójt powiedział, że trzeba trochę rozluźnić atmosferę. Uchwała w sprawie 
wyznaczenia inkasentów do poboru podatków tyczy się sołtysów. Przepraszam tu nie 
rozluźnimy. Tu nie ma nic do rozluźnienia. Pan Wójt przeprosiła i powiedział, że  poleciał dalej 
słuchając. Następnie przeszedł do omawiania uchwały i powiedział, że chodzi o służebność na 
działce 219/5, 234, 235 obręb Wiekowice w związku z planowanym przyłączem energetycznym. 
Dziękuje. 
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Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia
/Opinia Komisji Budżetu w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu stanowi załącznik nr 29 
do niniejszego protokołu/ 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna.  

 
 
Pan Radny Mirosław Gałuszkiewicz Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej  i Infrastruktury Technicznej powiedział, że opinia

/Opinia Komisji Rolnictwa w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu stanowi załącznik nr 
32 do niniejszego protokołu/ 

 komisji dotycząca 
projektu uchwały jest pozytywna.  

 
Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo otworzyła dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
 
Przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie 
służebności przesyłu. 
Z powodu problemów technicznych przystąpiono do ponownego głosowania na uchwałą w 
sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu. 
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 14 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 14 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodnicząca stwierdziła, że Rada Gminy Darłowo  
14 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących 
podjęła
/Uchwała Nr IX.44.2024 Rady Gminy Darłowo w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu 
stanowi załącznik nr 33 do niniejszego protokołu/ 

 uchwałę w sprawie wyrażenia zgody na ustanowienie służebności przesyłu 

Na tym punkt zakończono.  
Pani Justyna Osses Przewodniczą Rady Gminy Darłowo wyznaczyła 10 minutową przerwę. 
 
Pani Justyna Osses Przewodniczą Rady Gminy Darłowo po przerwie stwierdziła, obecność 
14 radnych  co stanowiło kworum i prawomocność do podejmowanych decyzji. 
 
Ad.17.
Rozpatrzenie uchwały w sprawie wyznaczenia inkasentów do poboru podatków i opłat na 
terenie Gminy Darłowo. Druk Nr 6/2024 IX 

  

/projekt uchwały w sprawie wyznaczenia inkasentów do poboru podatków i opłat na terenie Gminy Darłowo 
stanowi załącznik nr 34 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. Pan wójt powiedział, że miał rozluźnić atmosferę i spał.  Powiedział, że bardzo 
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mu miło, że wpisujemy wszystkich sołtysów do uchwały dotyczącej do wyznaczenia inkasentów 
do poboru podatku od osób fizycznych, podatku od nieruchomości, rolnego, leśnego. 
Wymienieni są wszyscy  nowi i staży sołtysi, którzy zostali wybrani. Chciałbym powiedzieć 
kochani sołtysi, ale w § 2 bo Pan Prezes by się na mnie obraził bo tez wpisujemy  Gminny 
Zakład Użyteczności Publiczne Sp. z o.o.  i Centrum Sportów Wodnych na inkasenta od poboru 
opłaty targowej. Bardzo to nasz zakład lubi szanuje, cieszymy się, że będą dalej ta opłatę 
zbierać. Dziękuje. 
 
Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia
/Opinia Komisji Budżetu w sprawie wyznaczenia inkasentów do poboru podatków i opłat na terenie Gminy 
Darłowo stanowi załącznik nr 35 do niniejszego protokołu/ 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna.  

 
 
Pan Radny Mirosław Gałuszkiewicz Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej  i Infrastruktury Technicznej powiedział, że opinia

/Opinia Komisji Rolnictwa w sprawie wyznaczenia inkasentów do poboru podatków i opłat na terenie Gminy 
Darłowo stanowi załącznik nr 36 do niniejszego protokołu/ 

 komisji dotycząca 
projektu uchwały jest pozytywna.  

 
Pani Radna Marzena Drzewucka Przewodnicząca Komisji Uzdrowiskowej  powiedziała, że 
opinia
/Opinia Komisji Uzdrowiskowej w sprawie wyznaczenia inkasentów do poboru podatków i opłat na terenie Gminy 
Darłowo stanowi załącznik nr 37 do niniejszego protokołu/ 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna.  

 
Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo otworzyła dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
 
Przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie wyznaczenia inkasentów do poboru 
podatków i opłat na terenie Gminy Darłowo 
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 14 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 14 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodnicząca stwierdziła, że Rada Gminy Darłowo  
13 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
1 głosach wstrzymujących 
podjęła

/Uchwała Nr IX.45.2024 Rady Gminy Darłowo w sprawie wyznaczenia inkasentów do poboru podatków i opłat na 
terenie Gminy Darłowo, stanowi załącznik nr 38 do niniejszego protokołu/ 

 uchwałę w sprawie wyznaczenia inkasentów do poboru podatków i opłat na terenie 
Gminy Darłowo. 

Na tym punkt zakończono.  
 
 



Strona 21 z 28 
 

Ad.17.
Rozpatrzenie uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr XXVIII.304.2020 Rady Gminy 
Darłowo z dnia 14 grudnia 2020 roku w sprawie wyznaczenia aglomeracji wiejskiej. Druk 
Nr 7/2024 IX 

  

/projekt uchwały w sprawie zmiany uchwały Nr 28.304.2020 Rady Gminy Darłowo z dnia 14 grudnia 2020 roku w 
sprawie wyznaczenia aglomeracji wiejskiej stanowi załącznik nr 39 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. Pan wójt powiedział, że bardzo szczegółowo Pani Karolina Wojciechowska  
starała się przedstawić projekt uchwały bardzo skomplikowany na Komisji Rady Gminy. 
Chciałbym powiedzieć, że to jest zmiana istniejącej uchwały a dotyczącej aglomeracji. Czyli 
tych terenów, które powinny być skanalizowane w Gminie Darłowo. Zmiana wiąże się, żeby 
osiągnąć pewne poziomy skanalizowania, żeby gmina w przyszłości nie była obciążona karami 
za nieskanalizowanie określonych obszarów i spełnienie określonych współczynników pokrycia 
siecią kanalizacyjną.  
 
Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia
/Opinia Komisji Budżetu w sprawie zmiany uchwały Nr 28.304.2020 Rady Gminy Darłowo z dnia 14 grudnia 2020 
roku w sprawie wyznaczenia aglomeracji wiejskiej stanowi załącznik nr 40 do niniejszego protokołu/ 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna.  

 
 
Pan Radny Mirosław Gałuszkiewicz Przewodniczący Komisji Rolnictwa, Budownictwa, 
Gospodarki Komunalnej  i Infrastruktury Technicznej powiedział, że opinia

/Opinia Komisji Rolnictwa w sprawie zmiany uchwały Nr 28.304.2020 Rady Gminy Darłowo z dnia 14 grudnia 
2020 roku w sprawie wyznaczenia aglomeracji wiejskiej stanowi załącznik nr 41 do niniejszego protokołu/ 

 komisji dotycząca 
projektu uchwały jest pozytywna.  

 
Pani Radna Marzena Drzewucka Przewodnicząca Komisji Uzdrowiskowej  powiedziała, że 
opinia
/Opinia Komisji Uzdrowiskowej w sprawie zmiany uchwały Nr 28.304.2020 Rady Gminy Darłowo z dnia 14 
grudnia 2020 roku w sprawie wyznaczenia aglomeracji wiejskiej stanowi załącznik nr 42 do niniejszego protokołu/ 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna.  

 
Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo otworzyła dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
 
Przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie zmiany uchwały Nr XXVIII.304.2020 
Rady Gminy Darłowo z dnia 14 grudnia 2020 roku w sprawie wyznaczenia aglomeracji 
wiejskiej. 
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 14 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 14 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodnicząca stwierdziła, że Rada Gminy Darłowo  
13 głosami za, przy  
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0 głosach przeciw i  
1 głosach wstrzymujących 
podjęła

/Uchwała Nr IX.46.2024 Rady Gminy Darłowo w sprawie zmiany uchwały Nr XXVIII.304.2020 Rady Gminy 
Darłowo z dnia 14 grudnia 2020 roku w sprawie wyznaczenia aglomeracji wiejskiej stanowi załącznik nr 43 do 
niniejszego protokołu/ 

 uchwałę w sprawie zmiany uchwały Nr XXVIII .304.2020 Rady Gminy Darłowo z 
dnia 14 grudnia 2020 roku w sprawie wyznaczenia aglomeracji wiejskiej. 

Na tym punkt zakończono.  
 
Ad.18.
Rozpatrzenie uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2024r.                       
Druk Nr 8/2024 IX 

  

/projekt uchwały w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo stanowi załącznik nr 44 do niniejszego protokołu/ 
/ autopoprawka  do projektu uchwały stanowi załącznik nr  45 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. Pan wójt powiedział, ze będzie z autopoprawką druk. Przedstawiony na 
komisji. Pan Wójt poprosił Panią Skarbnik o przedstawienie projektu uchwały 
 
Pani Violetta Kolanek Skarbnik Gminy Darłowo powiedziała, że zwiększamy dochody z tytuł 
dodatkowych środków otrzymanych z Ministerstwa Finansów z tytułu udziału w podatku 
dochodowym od osób fizycznych oraz kwoty uzupełniającej subwencji ogółem jest to 
1 500 000,00 zł. Z tytułu drobnych zmniejszeń. Dokonujemy zwiększenia po wydatkach na 
wynagrodzenia składki ZUS,  Fundusz Pracy, Pracowników  Świetlic, Ośrodka Zdrowia i 
Gminy. Zwiększamy na zadanie "Budowa chodnika na cmentarzu w Kowalewicach" sołectwo 
przeznaczył 20 000,00 zł, koszt będzie 50 276,92 zł i zwiększamy 30 500,00. Zwiększamy 
równie dla szkól społecznych na terenie Gminy Darłowo 863 663,62 zł. Wynagrodzenia w 
szkołach 111 000,00 zł. Odpłatność do innych gmin za przedszkola , gdzie nasze dzieci z terenu  
gminy chodzą do innych gmin zwiększamy o 230 000,00 zł. Przeznaczamy środki 
dofinansowanie prac remontowych budynku remizy Strażackiej w Dobiesławiu, gdzie oni 
pozyskali środki Województwa Zachodniopomorskiego . Nasz wkład to jest  3 447,00 zł. 
Zwiększamy również o 120 000,00 zł, na opłacenie za seniorów przebywających w Domach 
Pomocy Społecznej. Zwiększamy również  60 000,00 zł na dokonywanie przyłączeń 
mieszkańców Gminy Darłowo do sieci kanalizacyjnej. Na remonty dróg gminnych zwiększamy  
170 000,00 zł. W wyniku autopoprawki zmieniamy nazwę zadania z Modernizacji placów zabaw 
na Modernizacje placu zabaw oraz terenów rekreacyjnych na terenie Gminy Darłowo. Gro 
Sołectw przeznaczyło sobie cześć środków na takie zadanie, ale jest to mało. Mieliśmy takie 
zadanie ogólne wiec  200 000,00zł przeznaczać na uzupełnienie to co przeznaczyło sołectwo, bo 
tam jednak większe koszty są. Dokonujemy również zmian w Funduszu Sołeckim gdzie 
sołectwa po składały wnioski. I w autopoprawce również jedno sołectwo dołożyło zmianę. 
 
Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna. Wraz z 
autopoprawką. 



Strona 23 z 28 
 

/Opinia Komisji Budżetu w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo, stanowi załącznik nr 46 do niniejszego 
protokołu/ 
 
 
Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo otworzyła dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
 
Przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo 2024r.  
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 14 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 14 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodnicząca stwierdziła, że Rada Gminy Darłowo  
14 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących 
podjęła
/ Uchwała Nr IX.46.2024 Rady Gminy Darłowo w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo na 2024rok stanowi 
załącznik nr 47 do niniejszego protokołu/ 

 uchwałę w sprawie zmian w budżecie Gminy Darłowo. 

 
Na tym punkt zakończono. 
 
Ad.20.
Rozpatrzenie uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Darłowo 
na lata 2024-2034. Druk Nr 9/2024 IX 

  

/projekt uchwały w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Darłowo na lata 2024-2034 stanowi 
załącznik nr 48 do niniejszego protokołu/ 
 /Autopoprawka stanowi załącznik nr 49 do niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. Pan wójt powiedział, że wieloletnia prognoza finansowa była dokładnie 
przedstawiana przez Panią Skarbnik na komisji. Reasumując przychody nie uległy zmianie, 
rozchody nie uległy zmianie, dług nie uległ zmianie. Zmianie uległy przedsięwzięcia które 
dokładamy. Wynika  to też, że względów formalnych, które będą rozciągnięte w określonych 
latach. Jak na przykład pewne opracowania , które musza się znaleźć. Jak  Opracowanie 
Gminnego Programu Rewitalizacji na lata 2026-2035. Nakłady wynoszą 151 000,00 zł. Program 
Rewitalizacji w dużej części będzie finansowany ze środków zewnętrznych. Wykonanie 
przypada na lata 2024-2025. Tak samo opracowanie strategii rozwoju Gminy Darłowo na lata 
2026-2035. My te dokumenty mamy, ale kończą się nam zakresy lat, a bardzo często są one 
wymagane jeżeli uzyskujemy środki zewnętrzne dlatego musimy je wykonać. Realizacja zadania 
przypada na lata 2024-2025 koszt 72 200,00zł. Opracowanie Ekofizjografi  Gminy Darłowo 
realizacja zadania przypada na lata 2024-2025. Nakłady 39 360,00 zł. Także mamy złożony 
wniosek Regionalnego Programu Operacyjnego na przebudowę ujęcia wody w miejscowości 
Zakrzewo nakłady 4 200 000,00 zł. realizacja w latach 2025-2027. Inwestycje także musimy 
mieć zabezpieczoną mimo, że to środki są zewnętrzne, ale częściowo finansowania z budżetu 
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gminy w określonych latach planowana. Staramy się o finansowanie, tez niezbędne do 
podpisania umowy jest zabezpieczenie środków w wieloletniej prognozie finansowej także to 
dokonujemy. Dodatkowo w ramach autopoprawki zmieniamy zakup samochodu OSP, który miał 
zmieścić się w tym roku. Procedura cała się rozpoczęła, podpisana umowa z Urzędem 
Marszałkowskim jest przetarg. Aczkolwiek fizycznie ten przetarg nie ograniczy się  do tego 
roku. Samochód będzie w styczniu. Musimy to ująć  w latach 2024-2025. Nadmienię  tylko, że z 
Regionalnego Funduszu Rozwoju dostaliśmy kwotę 1 131 627,00 zł dofinansowania. Z 
Wojewódzkiego Ochrony Środowiska 85 400,00 zł. Samochód będzie w styczniu. 
 
Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia

/Opinia Komisji  Budżetu w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Darłowo na lata 2024-2034 
stanowi załącznik nr 50 do niniejszego protokołu/ 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna. Wraz z 
autopoprawką 

 
Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo otworzyła dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
 
Przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej 
Gminy Darłowo na lata 2024-2034 
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 14 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 14 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodnicząca stwierdziła, że Rada Gminy Darłowo  
14 głosami za, przy  
0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących 
podjęła

/ Uchwała Nr IX.48.2024 Rady Gminy Darłowo w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy 
Darłowo na lata 2024-2034 stanowi załącznik nr 51 do niniejszego protokołu/ 

 uchwałę w sprawie zmiany wieloletniej prognozy finansowej Gminy Darłowo na 
lata 2024-2034  

 
Na tym punkt zakończono. 
 
Ad.21.
Rozpatrzenie uchwały w sprawie uchwalenia Programu Współpracy Gminy Darłowo z 
organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 
publicznego na 2025 rok. Druk Nr 10/2024 IX 

  

/projekt uchwały w sprawie uchwalenia Programu Współpracy Gminy Darłowo z organizacjami pozarządowymi 
oraz podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na 2025 rok w stanowi załącznik nr 52 do 
niniejszego protokołu/ 
 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo przedstawił projekt uchwały wraz                                     
z uzasadnieniem. Pan wójt powiedział, była omawiana przez Panią Justynę Pacuła-Woźniak na 
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Komisji Rady Gminy. Oczywiście autopoprawka dotyczy błędu w uchwale na rok 2025 a nie na 
2024, i stanowiący załącznik do niemniejszej uchwały. Program jest załączony był omawiany na 
Komisji Rady Gminy, w skrócie powiem, że minimalna kwota przeznaczona na 2025 rok na 
współpracę z organizacjami pozarządowymi 350 000,00zł. I tak zawsze co roku taka kwota 
oscyluje, to są tak zwane granty na sport, które w dużej mierze są rozdzielane na kluby i 
organizacje pozarządowe, na cele związane ze sportem. W tamtym roku zwiększyliśmy te kwoty 
dzięki  Straży w Wiekowicach, która pisała wniosek na plac zabaw i Centrum Sportów 
Wodnych, też ma założona organizację na wierze ratownicze dla ratowników. Udało się uzyskać 
dodatkowe środki. Program przedstawiamy specjalnie nie różni się, który był rok temu, 
aczkolwiek daje nam upoważnienie po uchwaleniu budżetu do organizowania konkursów dla 
organizacji pozarządowych. Dziękuję   
  
Pan Radny Wiesław Moskwa Przewodniczący Komisji Gospodarki Gminnej, Finansów                 
i Budżetu powiedział, że opinia

/Opinia Komisji  Budżetu w sprawie uchwalenia Programu Współpracy Gminy Darłowo z organizacjami 
pozarządowymi oraz podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na 2025 rok stanowi załącznik nr 
53 do niniejszego protokołu/ 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna wraz z 
autopoprawką 

 
Pan Radny Adam Wasieńko  Przewodniczący Komisji Prawa, opieki Społecznej i Zdrowia Rady 
Gminy Darłowo powiedział, że opinia

/Opinia Komisji  Prawa w sprawie uchwalenia Programu Współpracy Gminy Darłowo z organizacjami 
pozarządowymi oraz podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na 2025 rok stanowi załącznik nr 
54 do niniejszego protokołu/ 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna wraz 
z autopoprawką 

 
Pan Radny Waldemar Bonk  Przewodniczący Komisji Oświaty, Kultury i Sportu Rady Gminy 
Darłowo powiedział, że opinia

/Opinia Komisji  Oświaty w sprawie uchwalenia Programu Współpracy Gminy Darłowo z organizacjami 
pozarządowymi oraz podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na 2025 rok stanowi załącznik nr 
55 do niniejszego protokołu/ 

 komisji dotycząca projektu uchwały jest pozytywna wraz z 
autopoprawką 

 
Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo otworzyła dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
 
Przystąpiono do głosowania nad uchwałą w uchwalenia Programu Współpracy Gminy Darłowo 
z organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 
publicznego na 2025 rok. 
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 14 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 14 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodnicząca stwierdziła, że Rada Gminy Darłowo  
14 głosami za, przy  
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0 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących 
podjęła

/Uchwała Nr IX.49.2024 Rady Gminy Darłowo w sprawie uchwalenia Programu Współpracy Gminy Darłowo z 
organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami prowadzącymi działalność pożytku publicznego na 2025 rok 
stanowi załącznik nr 56 do niniejszego protokołu/ 

 uchwałę w sprawie uchwalenia Programu Współpracy Gminy Darłowo z 
organizacjami pozarządowymi oraz podmiotami prowadzącymi działalność pożytku 
publicznego na 2025 rok. 

 
Na tym punkt zakończono 
 
Ad.22.
Rozpatrzenie uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji. Druk Nr 11/2024 IX 

  

/projekt uchwały w sprawie rozpatrzenia petycji w stanowi załącznik nr 57 do niniejszego protokołu/ 
  
Pan Piotr Szewczykowski Przewodniczący Komisji Skarg Wniosków i Petycji przedstawił 
projekt uchwały. W Powiedział ,że w dniu 5 sierpnia 2024 roku wpłynęła petycja w sprawie 
sprzeciwu wobec przedstawionej w dniu 19 lipca 2024 roku Analizie zadań oświatowych Gminy 
Darłowo. Na podstawie art. 18 ust. 2 pkt 15 i art. 18b ust. 1 ustawy z dnia 8 marca 1990 r. o 
samorządzie gminnym po zasięgnięciu opinii Komisji Skarg, Wniosków i Petycji, Rada Gminy 
Darłowo uchwala, co następuje:  

§ 1. 

Po rozpatrzeniu petycji Mieszkańców Gminy Darowo, Stowarzyszenia na Rzecz Rozwoju 
Szkoły w Dobiesławiu, i Wsi Dobiesław, Wiekowo, Wiekowice, Dobiesław 3A, z dnia 29 lipca 
2024 roku wyrażającej sprzeciw wobec przedstawionej  w dniu 19 lipca 2024 roku „Analizie 
zadań oświatowych Gminy Darłowo pod kątem sieci szkół” oraz propozycji zmian w sposobie 
funkcjonowania szkół niepublicznych, w szczególności Społecznej Szkole w Dobiesławiu, 
postanawia się uznać wniesioną petycję za bezzasadną, z przyczyn określonych w uzasadnieniu, 
które stanowi integralną cześć niniejszej uchwały.  

§ 2. 

Zobowiązuje się Przewodniczącą Rady Gminy Darłowo do zawiadomienia wnoszącego petycję 
o sposobie jej załatwienia.  

§ 3. 

Uchwała wchodzi w życie z dniem podjęcia.   

 

Wnioskodawca: Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady Gminy Darłowo Pzrewodniczący 
Piotr Szewczykowski, Członkowie: Wasieńko Adam, Mirosław Gałuszkiewicz, Grażyna 
Marcinkowska – Hryckiewicz. 

Uzasadnienie: Po zapoznaniu się z treścią petycji uznać należy, że dokument stanowiący 
wnoszony sprzeciw odnosi się do stanu faktycznego całej oświaty w Gminie Darłowo, a nie jak 
przedstawiono w petycji funkcjonowania szkół niepublicznych, w szczególności Społecznej 
Szkoły Podstawowej w Dobiesławiu. Mając na uwadze dynamiczne zmieniającą się sytuację 
demograficzną, Gmina Darłowo zleciła przeprowadzenie analizy zadań oświatowych pod kątem 
sieci szkół Panu Grzegorzowi Pochopień – specjaliście w dziedzinie oświaty, pracownikowi 
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Minerstwu Edukacji Narodowej .Powyższa analiza oparta została na bieżących sprawozdaniach 
finansowych, danych z Systemu Informacji Oświatowej, subwencji oświatowej i poszczególnych 
wskaźnikach,   z których wynika kształtowanie się sytuacji oświatowej na przestrzeni 
najbliższych lat. Zawiera uzasadnione informacje co do pożądanego, proponowanego lub 
możliwego działania, mającego na celu obniżenie wydatków na oświatę, przy zapewnieniu 
realizacji zadań ustawowych. Dysponowanie pieniędzmi publicznymi przez Gminę Darłowo 
mieści się w obowiązku racjonalnego zarządzenia finansami publicznymi, a tym samym 
podejmowania decyzji, które nie będą generować dodatkowych kosztów przy zachowaniu dobra 
społeczności lokalnej. Biorąc pod uwagę powyższe, opracowana w rzetelny sposób analiza 
oświatowa pozwala na holistyczne działania funkcjonującej na terenie Gminy oświaty, 
Przedstawiona analiza nie stanowi podstawy faktycznej, ani prawnej do podejmowania przez 
Gminę Darłowo jakichkolwiek decyzji dotyczących przyszłego funkcjonowania szkół 
niepublicznych w tym SSP w Dobiesławiu. Gmina Darłowo nie jest organem prowadzącym tego 
typu placówki oświatowe. Mając na uwadze powyższe, Komisja Skarg, Wniosków i Petycji 
rekomenduje Radzie Gminy Darłowo uznanie petycji za bezzasadną i ostatecznie załatwioną, co 
wynika  z powyższego stanowiska. 

Niniejsza uchwała wraz z jej uzasadnieniem stanowią zawiadomienie o sposobie 
załatwienia petycji w rozumieniu art. 13 ustawy z dnia 11 lipca 2014 r. o petycjach. Poucza się 
wnoszącego petycję, że o treści art. 13 § 2 ustawy, zgodnie z którym sposób załatwienia petycji 
nie może być przedmiotem skargi.  

Komisja Skarg, Wniosków i Petycji Rady Gminy Darłowo: Przewodniczący Piotr 
Szewczykowski, Członkowie: Wasieńko Adam, Mirosław Gałuszkiewicz, Grażyna 
Marcinkowska – Hryckiewicz. 

 
Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo otworzyła dyskusję. 
W dyskusji nikt nie zabrał głosu.  
Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo zamknął dyskusję. 
 
Przystąpiono do głosowania nad uchwałą w sprawie rozpatrzenia petycji uznając petycji za 
bezzasadną . 
 
Podczas głosowania na sesji obecnych było 14 radnych.  
Udział w głosowaniu wzięło 14 radnych. 
Na podstawie wyników głosowania Przewodnicząca stwierdziła, że Rada Gminy Darłowo  
13 głosami za, przy  
1 głosach przeciw i  
0 głosach wstrzymujących 
podjęła
/  Uchwała Nr IX.50.2024 w sprawie rozpatrzenia petycji, stanowi załącznik nr 58 do niniejszego protokołu/ 

 uchwałę w sprawie  rozpatrzenia petycji, 

Na tym punkt zakończono 
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Wolne wnioski i zapytania. 
Ad. 23. 

 
Pan Radosław Głażewski Wójt Gminy Darłowo zaprosił Sołtysów i Radnych na otwarci sali 
gimnastycznej przy szkole w Dąbkach. Połączone ze Świętem Niepodległości  z zawodami i 
rozgrywkami na nowej Sali dla sołtysów i dla radnych. Powiedział, że to będzie miły dzień, 
krótki apel Niepodległościowy, możliwość zobaczenia budynki i jednocześnie podzielenie się 
radością z tego, że będziemy świętować wspólnie Święto Niepodległości na apelu szkolnym. Pan 
Wójt zaprosił wsyztskich bardzo serdecznie na godzinę 1100 . Dziękuje. 
 
Na tym punkt zakończono. 
 

Zakończenie sesji. 
Ad. 24.  

 
Wobec wyczerpania tematów ustalonego porządku obrad IX Sesji Rady Gminy Darłowo 

IX kadencji – Pani Justyna Osses Przewodnicząca Rady Gminy Darłowo zamknęła obrady o 
godzinie 1145 w dniu 30 października 2024 roku. 
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